

# The Pliny Moore House

## La maison Pliny Moore



In 1789, Revolutionary War veteran Pliny Moore (1759-1822) settled Champlain after being awarded land by the State of New York. In 1801 he built a Federal-style frame house similar to the one standing today. Moore was the first judge and postmaster of the town.

During the War of 1812, the border became a revolving door for the American and British armies and militias. Moore's house played a key role in the military events and he actively communicated with the commanders on both sides of the conflict.

In November of 1812, American General Henry Dearborn used Moore's house as his headquarters when his army camped nearby on their way to Lacolle, Quebec. In a letter written a few months later, Moore described the situation at his house that autumn: "my House was like a large Hotell all the principal Officers of the Army were in it..."

In October of 1813, British Major J. Perreault threatened Moore and the village inhabitants after an attack at the border. His troops later pillaged the village. In June 1814, Colonel Benjamin Forsyth was killed on the road to Lacolle, Quebec (NY Route 276). Two months later, his death was avenged by the ambush of British Captain St. Valier Mailloux (Mahew) who had commanded the militia and Indians who killed Forsyth. Mailloux died in the basement of Moore's house. In the spring of 1814, prisoner-of-war negotiations took place here and at Elias Dewey's house (Dewey's Tavern).



Pliny Moore's house is shown in an 1829 painting. The house burned down on April 27, 1912 and was rebuilt to the same exterior specifications. The McLellan family lived in the house from 1883 to 1983 and were descendants of Pliny Moore. Courtesy Clinton County Historical Association.

La maison Pliny Moore dans une peinture de 1829. La maison fut détruite par le feu le 27 avril 1912 et reconstruite suivant les mêmes particularités architecturales que l'originale. La famille McLellan, descendants de Pliny Moore, y demeura de 1883 à 1983. Courtoisie de la Clinton County Historical Association.

En 1789, le vétéran de la guerre révolutionnaire Pliny Moore fonda le village de Champlain après avoir reçu des terres de l'état de New York. En 1801, il construisit une demeure semblable à celle que vous voyez aujourd'hui. Mr. Moore fut le premier juge et maître de poste du village.

Pendant la guerre de 1812, la frontière devint une porte d'entrée pour les armées et milices américaines et britanniques. La maison était au centre de plusieurs événements militaires et Mr. Moore correspondait et négociait avec les commandants en chef des deux côtés du conflit.

En novembre 1812, en route vers Lacolle au Québec, le général américain Henry Dearborn utilisa la maison Moore comme quartier général alors que son armée campait dans les environs. Dans une lettre écrite quelques mois plus tard, Mr. Moore décrivait la situation : "ma maison était comme un large hôtel logeant tous les officiers militaires importants..."

En octobre 1813, le major anglais J. Perreault menaça les habitants de Champlain et Pliny Moore après une attaque surprise près de la frontière. En juin 1814, le colonel américain Benjamin Forsyth fut tué sur la route de Lacolle (NY route 27). Sa mort fut vengée lors de l'embuscade de St-Valier Mailloux, capitaine anglais responsable de la mort de Forsyth, par la milice et les indiens sous son commandement. Le capitaine Mailloux s'éteignit dans le sous-sol de la maison Moore. Au printemps de 1814, des négociations sur les prisonniers de guerre furent tenues ici et à la taverne d'Elias Dewey.